
گروه اقتصادی - اســتاد اقتصاد دانشــگاه الزهرا اظهار داشت: کسانی که 
مدعی اند در اجرای مولدســازی ها شفاف هســتند لازم است جزییات لیست 
اموالی که قرار است به فروش برسانند را اعلام کنند و بگویند که این اموال را با 
چه قیمتی، به چه کســانی و مهمتر اینکه با چه تسهیلاتی به فروش می رسانند و 
فروخته اند.»احمد توکلی« رییس هیات مدیره سازمان دیده بان شفافیت و عدالت 
و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام مدعی شده هیات مولدسازی طبق قانون 
می توانــد بــرای خود و امربران، از مجموع 108 هــزار میلیارد تومان حاصل از 
زمین فروشی در این طرح، که در بودجه امسال مصوب شده است، تا 5400 میلیارد 
تومان حق الزحمه تعیین کند. حتی در صورتی که اعضای هیات 90 درصد این 
حق الزحمه را به امربران بدهند و خود فقط 10 درصد آن را بردارند، به هر یک از 
7 صاحب منصب عضو هیات برای شرکت در 24 جلسه در کل سال 1402، مبلغ 
8 میلیارد تومان حق الزحمه پرداخت می شود. هرچند »احسان خاندوزی« وزیر 
اقتصاد این موضوع را رد و تکذیب کرده اما همچنان انتقادات قوی و محکم بر 
ساز و کار مولدسازی دارایی های دولت وارد بوده که از مهمترین آنها مصونیت 
ابدی قضایی این هیات 7 نفره است.هر بار که از مولدسازی اعداد و ارقامی منتشر 
و اعلام می شود ابهاماتی ایجاد می شود که اساسا متر و معیار قیمت گذاری ها چه 
بوده و این واگذاری ها با چه صلاح دید هایی به چه کسانی انجام می شود و هر بار 
هم مسئولان از جمله خاندوزی تمام موضوعات را به سایتی که خود دولت و نه 
نهاد غیر وابســته و مستقل آن را درباره مولدسازی ها راه اندازی کرده و اطلاعات 
را بارگذاری می کند، ارجاع می دهد. اما در این مدت نه تنها ابهامات رفع نشده اند 
بلکه با عملکرد هیات واگذاری ابهامات بیشتر هم شده که نمونه  آن اظهارات اخیر 
احمد توکلی است. البته نکته حائز اهمیت اینکه وزیر اقتصاد اعداد اعلام شده در 
نامه توکلی را تکذیب نکرده بلکه گفته است که مبلغ مورد اشاره در قانون طبق آیین 
نامه اجرایی موجود صرف پرداخت هزینه های مربوط به اجرای قانون مولدسازی 
شده  و البته اعلام نکرده که اجرای قانون چه هزینه ای در بر داشته  است.  حسین 
راغفر، کارشناس اقتصادی درباره ابهامات برنامه مولدسازی دارایی ها دولت با بیان 
اینکه مساله را باید فراتر از این موضوعات دید، اظهار داشت: ساز و کاری که برای 
این پدیده مولدسازی دیده شده دقیقا منطبق با انحصار به اضافه صلاحدید منهای 

پاســخگویی که این فرمول در برنامه مولدسازی دولت سیزدهم دیده می شود.   
تشــخیص اینکه چه اموالی واگذار شــود و اینکه صلاح بداند این اموال را با چه 
قیمتی و به چه کســانی واگذار کنند، مطابق با همین فرمول اســت و در پایان هم 
صلاح دیده شده که به کسی پاسخگو نباشند و مصونیت قضایی برای این گروه 
تعریف شده است.از نظر من این سازو کار گفته شده مطابق با فرمول فساد است 
و نکته اساســی تر این اســت که یک اراده ای فراتر از این مسائل تلاش می کند و 
سعی کرده در 3 دهه اخیر ثابت کند که مردم در این جریان کاره ای نیستند و کسی 
هم به اعتراضات مردم پاسخی نمی دهد و اعتنایی هم به آن  نمی کند.راغفر گفت: 
علیرغم اعتراضاتی که درباره برنامه مولدســازی مطرح شده، پاسخ هایی که داده 
می شود به هیچ وجه پاسخ های متناسبی با انتقادات نیست. برای اینکه مدعی اند در 
اجرای مولدسازی ها شفاف هستند لازم است که جزییات لیست اموالی که قرار 
است به فروش برسانند را اعلام کنند و بگویند که این اموال را با چه قیمتی، به چه 
کسانی و مهمتر اینکه با چه تسهیلاتی به فروش می رسانند و فروخته اند. مساله این 
است که هیچ کدام از این جزییات وجود ندارد.  این کارشناس اقتصادی در ادامه 
ادعاهای خود اظهار داشت: در لیست اولیه منتشر شده شاهد آن بودیم، مدارسی 
که مردم و خیرین در مناطق محروم ساخته اند را به فروش گذاشته اند، یا اینکه در 
این لیست ها فروش پارک و فضای عمومی دیده شد و اگر واقعا شفاف هستند، 
باید بگویند که در هر مرحله ای در این واگذاری ها در چه فرایندی اعلام می شود. 
بسیاری از موارد که در همه جای دنیا به عنوان فساد تلقی می شود در ایران قانونی 
شده  و مثال آن فروش نفت توسط افراد است که گفته می شود؛ اسم پسر یکی از 
مقامات در فروش نفت نام برده می شود که روزانه یک میلیون دلار درآمد حاصل 
از فروش از نفت داشته  است.راغفر ادامه داد: پیامد اصلی بی اعتنایی به نظر مردم 
همین می شــود که امروز شــاهد یک شکاف بین مردم و دولت هستیم. مقامات 
به اهمیت این شــکاف پی نبرده اند اما این شــکاف می تواند خود را به صورت 
انفجارهایی از آنچه که در پاییز 1401 اتفاق افتاد، نشان دهد. باید توجه داشت که 
اگر این رویدادها رخ دهد محصول بی اعتنایی به افکار عمومی و اتلاف منابع ملی 
است که از طریق سیاست های یخش عمومی با تصویب مجلس و چشم پوشی 

قوه قضاییه انجام شده است.   

گروه اقتصادی - قیمت های جهانی الماس با افزایش محبوبیت جواهرات 
ارزان تر و تولیدشــده در آزمایشگاه کاهش می یابد.قیمت الماس در سال جاری 
کاهش یافته اســت، زیرا جواهرات روسیه با وجود تحریم های ایالات متحده و 
بریتانیا همچنان به بازار جهانی هجوم می آورند، در حالی که افزایش الماس های 
تولید شــده در آزمایشگاه باعث افزایش تقاضا برای کالاهای واقعی شده است. 
دلالان و تحلیلگران صنعت گفتند که قیمت الماس خام طبیعی استخراج شده تنها 

در سال جاری بین 20 تا 30 درصد کاهش یافته است و رونق آن بعد از همه گیری 
کووید- 19 به پایان رســیده است. تحلیلگران اظهار کردند که واردات مستقیم 
بلژیک از غول روســی آلروســا در سه ماهه اول سال 2023 در مقایسه با سطوح 
قبل از شــروع جنگ اوکراین در فوریــه 2022، حدود 93 درصد کاهش یافت.

طبق گزارش رویترز، حلقه های نامزدی الماس حدود یک چهارم فروش سالانه 
جواهرات الماس در ایالات متحده یا حدود 10 میلیارد دلار را تشکیل می دهند.

راغفر در انتقاد به برنامه مولدسازی:

کسی پاسخگوی ابهامات مولدسازی نیست

الماس مشتری هایش را از دست داد!
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گروه اقتصادی - معاون ساخت 
و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه های 
شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور گفت: مذاکرات 
برای انعقاد قرارداد تجاری ساخت راه 
آهن رشت– آستارا تا 50 درصد پیش 
رفته است و شروع عملیات ساخت تا 

پایان سال جاری خواهد بود.
»عباس خطیبی« درباره آخرین 
مراحل مذاکراه برای ساخت راه آهن 
رشت- آســتارا افزود: بعد از امضای 
موافقتنامــه اجرایی پروژه رشــت- 
آستارا میان دو کشور ایران و روسیه، 
شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور موظف به مذاکره 
با طرف روسی شد تا قرارداد تجاری 

نهایی شود.
وی با اعلام اینکه لازمه اجرایی 
شــدن توافقنامــه ســاخت راه آهن 
رشت- آســتارا نهایی شدن قرارداد 

تجاری آن اســت، توضیــح داد: بهار 
امسال موافقتنامه اجرایی بین دو کشور 
مبادله شده است و در آن قرارداد تامین 
مالی پروژه از ســوی روسیه است که 
پیش از اجرایی شــدن آن باید قرارداد 
تجاری به ســرانجام برسد. با تدوام 
مذاکرات بین تیم های فنی دو کشور 
هم اکنون قرارداد تجاری تا 50 درصد 

پیشرفت داشته است.
خطیبــی گفت: مدل قــرارداد 
تجاری تا چند ماه آینده به ســرانجام 
می رســد و طبق هدفگــذاری، قبل 
از پایان ســال 2023 شروع عملیات 
اجرایی این پــروژه ریلی را خواهیم 

داشت.
معــاون شــرکت ســاخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
بیان داشــت: از اواخر اردیبهشــت 
مذاکره برای انعقــاد قرارداد تجاری 
آغاز شده و مســیر مذاکرات طوری 

طی می شــود تا هر چه ســریع تر به 
نتیجه برسیم.

 ابرپروژه ریلی رشت- آستارا که 
قرار اســت در مدت سه سال ساخته 
شود، در سال نخســت بهره برداری 
یک میلیون مسافر و حدود 10 میلیون 
تن بار را جابه جا خواهد کرد و بر این 
اســاس می تواند سالیانه تا 20 میلیارد 

دلار بــرای ایران درآمدزایی داشــته 
باشد.

قرار است راه آهن رشت- آستارا 
در سال نخست ساخت، پیشرفت 25 
درصدی داشــته باشد که این رقم در 
ســال دوم به 50 درصد می رسد و در 
سال ســوم و پایانی 25 درصد نهایی 

کار پیش خواهد رفت.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- جواد اوجی در 
هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران 
پلاست با بیان اینکه در نمایشگاه امسال 
210 شــرکت خارجی و ۶40 شرکت 
داخلی حضور دارند، اظهار داشــت: 
تحریم در حوزه صنعت پتروشــیمی 
بلااثر شــده و پتروشیمی یک صنعت 
کلیدی و مهم ایران به لحاظ ارزآوری 

است.
وی افزود: پارسال از کل صادرات 
غیرنفتــی 1۶ میلیــارد دلار مربوط به 
پتروشیمی است، ما به اکثر کشورهای 
جهان داشــتیم و نیمــی از صادرات 
غیرنفتی کشــور مربوط به پتروشیمی 

است
وزیر نفت با بیان اینکه حدود 70 
مجتمع پتروشــیمی در کشور وجود 
دارد، خاطرنشان کرد: پتروشیمی نقش 
بزرگی در اشــتغال زایی و درآمدزایی 
دارد و مهمتر اینکه تحریم ناپذیر است، 

زیرا دنیا به این صنعت نیاز دارد.
وی بیان داشــت:،برنامه ریزی 
خوبــی در دولــت و وزارت نفــت 
صورت گرفته کــه ظرفیت تولید در 
بالادســت و زنجیره تولید رشد کند، 
با وجود حدود 70 مجتمع پتروشیمی 
در کشور اکثر محصولات را تولید می 
کنیــم و تنوع خوبــی در محصولات 
پلیمری، شــیمیایی، آروماتیک و مواد 
هیدروکربوری داریــم. اوجی با بیان 
اینکه ظرفیت محصولات پلیمری در 
کشــور 20 میلیون تن در سال است، 
افــزود؛ ظرفیت نصب شــده تولید 
پلیمر 12 تــن و عملیاتی آن 7 میلیون 
تن است، اگر یک میلیون تن صادرات 
داشته باشیم هر تن 1000 دلار نصیب 
کشور می شود اما اگر این محصولات 

تبدیل به محصول نهایی شــود 5 هزار 
دلار عاید کشور می شود.

وی بــا بیان اینکــه عمده تامین 
خــوراک صنایع پلاســتیک از پلیمر 
است، یادآور شــد: ما ظرفیت خوبی 

برای تامین خوراک صنایع پلاستیک 
داریــم و دغدغــه ای برای ســرمایه 
گذاری در این حوزه وجود ندارد. البته 
امیدواریم بازخورد این نمایشگاه نیز 
این باشد که چالشهای این حوزه حل 

و فصل شود.
وزیــر نفت با بیــان اینکه ما در 
حوزه پتروشیمی سراغ طرح های نیمه 
تمام و پروژه هایی که  زمینه رشــد و  
ارزش افــزوده داردن، رفته ایم، افزود: 

2 ماه گذشــته الفین گچساران به بهره 
برداری رســید و تا پایان امسال هم 5 
مجتمع مهم پتروشیمی به بهره برداری 
می رســد که ۶ تا 7 میلیون دلار ارزش 
محصولات آن اســت. البته در ســایر 
شرکتهای زیرمجموعه نیز همین رویه 
دنبال می شــود. وی با بیان اینکه سال 
گذشته 15 میلیارد دلار طرح نیمه تمام 
به بهره برداری رسید، افزود: امسال نیز 
15 میلیارد دلار در شــرکتها از جمله 

پتروشیمی به بهره برداری م می رسد.
اوجی اعلام کرد: در سال جاری 
14 طــرح به ارزش 14 میلیارد دلار در 
وزارت نفت شروع به کار خواهد کرد.
وی بــا بیان اینکه ما در شــروع 
دولت ســیزدهم 2.2 تــا 2.3 میلیون 
بشکه تولید نفت داشــتیم، ادامه داد: 
امروز میزان تولید به 3.3 میلیون بشک 
هدر روز رســیده است، هرچه تولید 
می کنیم به مصــرف داخل و یا صادر 
می کنیم بــه این معنا که کاهش تولید 

تکلیفی نداریم.
وزیر نفت بــا بیان اینکه احتمالا 
قیمــت نفت تا پایــان 2023 به بالاتر 
از 100 دلار رســد، دربــاره میعانات 
گفت: مــا قبلا 7 تا 8 میلیون بشــکه 
میعانات روی آب داشــتیم که دولت 
قبل پیشناهد داده بود 12 کشتی بخریم 
و ایــن محصولات را روی آب ذخیره 
کنیم، امروز با فراینــد اصلاحات در 
پتروشیمی و پالایشگاهها و بازارهای 

خارجی تراز ما منفی شده است.
وی بیان داشــت: هرچه ظرفیت 
تولید نفت را بالا می بریم هم مشتری 
فــروش آن را داریــم و هــم اینکه به 

مصرف داخل می رسد.
اوجی خاطرنشان کرد: در صنعت 
پتروشــیمی علاوه بر طرح های نیمه 
تمــام 5 تا ۶ میلیون تن به تولید اضافه 

می شــود. ما سراغ طرح های با تولید 
مواد پایه نمی رویم بلکه روی زنجیره 
ارزش تمرکز کــرده ایم به طوری که 
اگر این زنجیره ارزش تکمیل شــود 
حتی نیازی به درآمد صادرات نفت و 

میعانات نخواهیم داشت.
وی تاکید کرد: رویکرد ما تکمیل 
طرح ها ورود به زنجیره ارزش و بومی 
کردن دانش فنی و ساخت کاتالیست 
اســت به طوری که ســال گذشته به 
شرکتهای توانمند اروپایی و همسایگان 

صادرات کاتالیست داشتیم.
وزیر نفت بــا اعلام اینکه علاوه 
بر پالایشگاههای فراسرزمینی به دنبال 
ورود به حوزه پتروشیمی فراسرزمینی 
نیز هستیم، تصریح کرد: در ونزوئلا 12 
میلیون تن ظرفیت نصب شــده داریم 
که 3 تا 4 میلیون تن آن فعال اســت  ما 
برای 2 مجتمع پتروشیمی قرارداد امضا 
کردیم که بازسازی و نوسازی در آنها 
انجام شود و به این ترتیب صنایع داخل 

نیز فعال خواهند شد.
وی با بیان اینکه ما پارسال و امسال 
2.8 میلیون به کشورهای امریکای لاتین 
صادرات داشتیم، گفت: امروز صنعت 
نفت و گاز کشور کالما خودکفا است، 
اواخــر دهه ۶0 خیلی از کارشناســان 
حــوزه نفت در ایران خارجی بودند ما 
برای حفاری افقی چاهاهی نفت و گاز 
از شرکتهای خارجی کمک می گرفتیم. 
اما امروز توسعه میادین نفتی و گازیو  
حفاری افقی و عمودی تنها با استفاده 
از توان داخل انجام می شود. ما اکنون 
۶ هزار متر حفاری چاه داریم که رکورد 
خوبی در منطقه محسوب می شودف 
همچنین در زمینه ســاخت سازه ها از 
جمله سکو، توربوکمپرسور، احداث 
پالایشگاه و پتروشیمی خودکفا هستیم. 
ما امروز صاحب دانش فنی هســتیم و 

صــادرات خدمات فنی و مهندســی 
داریم.

وزیــر نفت با بیان اینکه علاوه بر 
ساخت پالایشگاه، پتروشیمی و توسعه 
میدان هــای نفت و گاز، در بخش های 
مختلــف صنعت نفت صاحب دانش 
فنی شده ایم، گفت:  تلاش های وزارت 
نفــت بــرای ایجاد ارزش  افــزوده و 
جلوگیری از خام فروشی، ارزآوری و 
کمک به اقتصاد کشور در سخت ترین 
شــرایط تحریم ادامه دارد، برخی افراد 
اعلام می کنند آمریکایی هــا به ایران 
چراغ ســبز نشان دادند. اگر این حرف 
درســت باشد و چراغ سبز نشان دادند 
چرا کشــتی های ایــران را توقیف و 
شرکت ها را پی درپی تحریم می کنند. 
واقعیت این اســت که زورشــان به 
صنعت نفت و گاز ایران نمی رسد، زیرا 
هر کاری کردند و به هر دری زدند جلو 
تولید و صادرات نفت ایران را بگیرند، 
اما امروز بالاتریــن تولید و صادرات 

نفت کشور محقق شده است.
وی بــا تأکید بر اینکه هر جا اراده 
کنیم صادرات نفت و هر نوع محصول 
نفت دیگر انجام می شود، ادامه داد: یک 
زمان رســم بود که آنها تعیین تکلیف 
می کردند ایران چقدر نفت و گاز تولید 
کند، اما امــروز به همت متخصصان 
صنعت نفــت و گاز بــا برنامه ریزی 
و ســرمایه گذاری در شرایط سخت 
تحریم هــا ما تعییــن می کنیم تولید و 

صادرات نفت به چه مقدار باشد.
اوجی با بیان اینکه تا پایان امسال 
گاز همراه 21 مشــعل از 52 مشعل در 
میدان های شــرق کارون جمع آوری 
شده و به پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس 
ارســال می شود، گفت: این پالایشگاه 
با ســرمایه گذاری 3.5 میلیارد دلاری 
احداث شده، اما با 70 درصد ظرفیت 

کار می کنــد. با جمــع آوری گازهای 
مشــعل، ظرفیت پالایشــگاه تکمیل 
خواهد شد و این گازهای سمی و آلوده 
که ســرمایه ملی است به ارزش افزوده 
تبدیــل و زنجیــره  ارزش نیز تکمیل 

می شود.
وی با بیان اینکــه همه گازهای 
مشعل را تا پایان دولت سیزدهم جمع 
می کنیم، گفت: این گازها، معادل یک 
فاز پارس جنوبی است که برای توسعه 
آن 4.8 تا 5 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
نیــاز خواهد بود، اما با 1.1 میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری در این بخش، معادل 
یک فاز پارس جنوبی، گازهای آلوده 
جمــع آوری و تبدیل به ارزش  افزوده 
می شــود و نمی گذاریم سرمایه ملی 

مردم سوزانده شود.
اوجــی با تأکید بــر اینکه در فاز 
11 پــارس جنوبی اتفــاق بی نظیری 
افتاد، افزود: شرکت توتال 4.8 میلیارد 
دلار قرارداد بسته بود تا با نصب سکو، 
احداث خــط لوله و نصب تجهیزات 
تقویت فشــار فاز 11 را توسعه دهد، 
امــا با دریافت اطلاعــات میدان، تنها 
وقت کشــی کرد و نهایت هیچ اقدام 

عملی انجام نداد.
وی ادامــه داد: با تکیــه بر توان 
داخلــی این فــاز 4 ســال زودتر به 
بهره برداری رســید و این در حالی بود 
که شرکت های بین المللی باور نداشتند 
این کار توســط ایران قابل انجام باشد. 
افزون بر آن با توسعه فاز 11، صاحب 
دانــش انتقال ســکو شــدیم و برای 
نخســتین بار سکویی که در موقعیت 
دریا نصب شده بود به موقعیت دیگری 
منتقل شد. 38 سکو در پارس جنوبی 
داریم و می توانیم در شــرایط مشابه از 
این دانش استفاده کنیم و اعلام کردیم 
در دنیا نیز امکان انجام این کار را داریم.

وزیر نفت :

  کاهش تولید تکلیفی نفت 
نداریم

وزیر نفت اظهار داشت: پارسال از صادرات غیرنفتی که به اکثر کشورهای جهان داشتیم ۱۶ میلیارد دلار 
یعنی نیمی از آن مربوط به پتروشیمی است.

گروه اقتصادی - بســیاری از 
دســت اندرکاران بخش کشــاورزی 
اذعان می کنند که اصلاح قانون ارث، 
اجرای کامل مصوبه الگوی کشــت و 
سنددار شــدن اراضی در جلوگیری 
از تغییر کاربری و خردشــدن اراضی 

کشاورزی تاثیر بسزایی دارد.
 بــا توجــه به آنکه خــرد بودن 
اراضــی یکی از چالــش های جدی 
بخش کشاورزی محسوب می شود، 
سنددار شدن و یکپارچه سازی اراضی 
کشــاورزی جزء سیاست های جدی 
وزارت جهاد در دولت ســیزدهم قرار 

گرفت.
بنابــر آمار از ســال 94 که قانون 
ســنددار کردن اراضی تصویب شد، 
تنها 4 درصد اراضی ســنددار شدند، 
درحالیکه طبق وعده مسئولان تا پایان 
سال کل اراضی کشــور رفع تداخل 
شده و تا پایان دولت سیزدهم اراضی 

سنددار می شوند.
آقای افلاطونی رئیس ســازمان 
امــور اراضی با تاکید بــر لزوم حفظ 

اراضی کشــاورزی گفت: استفاده از 
ســامانه ها و پایش هوشمند اراضی 
کشاورزی از جمله تمهیداتی است که 
اندیشیده شده اســت، از این رو هیچ 
عذری بابت عــدم وجود امکانات و 
نیروی کافی در زمینه شناسایی و قلع 
و قمع ساخت و ســازهای غیرمجاز 

پذیرفته نیست.
افلاطونی می گوید: استان ها در 
اجــرای تبصره 2 ماده 10 قانون حفظ 
کاربری اراضــی زراعی و باغ ها باید 
جدیت به خرج دهند چراکه پیشگیری 
از ساخت و سازهای غیرمجاز برای ما 
اهمیت دارد به طوریکه قبل از احداث 

با آن باید مبارزه کرد.
رئیس ســازمان امور اراضی می 
گوید: 17 استان کشور مجهز به سامانه 
پنجره واحد مدیریت زمین در موضوع 
پایش اراضی کشاورزی و تمامی استان 

ها مجهز به این سامانه در بحث صدور 
مجوزها هستند.

بســیاری از کارشناسان بخش 
کشــاورزی بر این باورند که با وجود 
گره خوردن امنیت غذایی به حفاظت 
از خاک و بخش کشاورزی نیاز است 
که فرهنگ ســازی و اطلاع رسانی در 
خصــوص تبعات منفــی و غیرقابل 
جبران تخریب مزارع و باغ ها از طریق 
ساخت و ســازهای غیرمجاز و تغییر 

کاربری اراضی صورت گیرد.
اجــرای الگوی کشــت در 
جلوگیری از قانون خرد شــدن 

اراضی تاثیر دارد
آقای قاســم  پیشه ور رئیس اتاق 
اصناف کشــاورزی گفت: خرد بودن 
اراضی کشاورزی از چالش های جدی 
پیش روی بخش کشاورزی است که 
اجرای الگوی کشت و کشت قراردادی 

در جلوگیری از خرد بودن اراضی تاثیر 
بسزایی دارد.

به گفتــه او، در الگوی کشــت 
تمامی پارامترها از جمله جلوگیری از 
خردشدن اراضی صورت گرفته است 
چراکه این موضوع در مدیریت آب و 

کشت تاثیر بسزایی دارد.
پیشــه ور ادامــه داد: تازمانیکه 
قانون ارث اصلاح نشود، ورثه بدلیل 
مشــکلات اقتصادی پــس از فوت 
مالک زمین اقدام به خرد شدن اراضی 
می کنند که این موضوع مشــکلات 

اقتصادی فراوانی را به همراه دارد.
رئیس اتاق اصناف کشــاورزی 
گفت: براســاس قانون ارث و تقسیم 
اراضی، زمین ها روز به روز کوچکتر 
می شود که با این وجود ابعاد اقتصادی 

را از دست می دهند.
او با بیان اینکه خردبودن اراضی از 

ریشه باید کالبدشکافی شود، گفت: در 
صورتیکه زمین های کشاورزی برای 
کشاورزان توجیه اقتصادی ندارد، خرد 
می شــود که با اصــلاح قانون ارث و 
اجرای کامل الگوی کشــت موضوع 

مرتفع شود.
راســتای  در  جهــاد  وزارت 
اقتصادی شدن کشــاورزی درصدد 
یکپارچه ســازی اراضی کشاورزی 
اســت چراکه بنابر قانون ارث اراضی 
کشاورزی روز به روز ابعاد اقتصادی 

خود را از دست داده اند.
 اصلاح قانــون ارث لازمه 

حفظ اراضی کشاورزی
آقای سیدجعفر حسینی مشاور 
اتاق اصناف کشــاورزی با بیان اینکه 
سنددار شــدن اراضی در رفع چالش 
خردبودن اراضی تاثیر چندانی ندارد، 
گفــت: بخش اعظم چالش خردبودن 

اراضی ناشــی از قانون ارث است که 
برای حفظ اراضی نیــاز به بازنگری 

دارد.
به گفتــه او، برای تجمیع اراضی 
باید قوانین جدید ایجاد شود تا کمک 

کند به سمت شرکت ها برویم.
حسینی ادامه داد: با استفاده از اهرم 
های تشــویقی از طریق قانون گذاری 
باید به سمت تجمیع اراضی کشاورزی 
برویم.مشاور اتاق اصناف کشاورزی با 
تاکید بر اصــلاح قانون ارث گفت: تا 
زمانیکه قانون ارث حل نشود، روز به 
روز شاهد خرد شدن اراضی و کاهش 
راندمــان و عملکرد تولیــد در واحد 

سطح هستیم.
به گفته او، با توجه به آنکه راندمان 
و کارایی در اراضی بزرگ بیشتر است 
و از طرفــی ضریب مکانیزاســیون و 
مدیریت در اراضی بزرگ قابل قیاس با 

اراضی خرد نیست، از این رو اصلاح 
قانون ارث امری ضروری است.

با توجه به آنکه یکپارچه سازی 
اراضــی در اقتصادی شــدن بخش 
کشــاورزی و جلوگیری از خرد شدن 
زمین و تبدیل آن به ویلا تاثیر بسزایی 
دارد؛ بنابرایــن انتظار می رود الزامات 
لازم بــرای تحقق این موضوع فراهم 
شود.وزارت جهاد کشاورزی در دولت 
سیزدهم چند اولویت را تعیین کرده که 
حدنگاری و ســنددار شــدن اراضی 
کشــاورزی یکی از این موضوعات 
اســت که تحقــق این امــر به برخی 
مناقشات فعلی پایان می دهد چراکه در 
شرایط کنونی تبدیل اراضی کشاورزی 
به ساخت و ساز و ویلاسازی در استان 
های شمالی یکی از مخاطرات جدی  

بخش کشاورزی است.
اثرگذاری ســنددار شــدن 

اراضی در جلوگیری از خردشدن
آقــای عطااله هاشــمی عضو 
شورای هماهنگی تشکل های بخش 
کشــاورزی گفت: بنابــر قانون ارث، 
اراضی پس از فوت مالک زمین به چند 
قسمت تقسیم می شود، درحالیکه با 
سنددار شدن اراضی و اعمال مدیریت 
جهاد کشاورزی جلوی این سیاست ها 
گرفته می شود.به گفته او، دولت باید 
الزامات جلوگیری از خردشدن اراضی 
را فراهــم کنــد، درغیراین صورت با 
بازدارندگی شــرعی نمی توان جلوی 
خرد شــدن اراضی را گرفت.هاشمی 
گفت: خردشــدن اراضــی از چالش 
های جدی بخش کشــاورزی است 
که منجر به افزایش هزینه های تولید و 
کاهش راندمان می شود. حفظ اراضی 
کشــاورزی با داشتن نقشه راه یکی از 
اولویت های توسعه این بخش و بهره 
بــرداری بهینه از ظرفیت هاســت که 
اصلاح قوانین و ســرمایه گذاری در 
ایــن بخش می تواند در ارتقای امنیت 

غذایی نقش بسزایی داشته باشد.

کارشناسان کشاورزی مطرح کردند؛

سنددار شدن اراضی از تغییر کاربری ها جلوگیری می کند

شــرکت توتــال ۴.۸ میلیــارد دلار قــرارداد بســته بــود تــا بــا نصــب ســکو، احداث 
خــط لولــه و نصــب تجهیــزات تقویت فشــار فــاز ۱۱ را توســعه دهــد، اما بــا دریافت 
اطلاعــات میــدان، تنهــا وقت کشــی کــرد و نهایــت هیــچ اقــدام عملــی انجام نــداد.
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 روزنامه اقتصاد کیش

اقتصادی - ســخنگوی  گروه 
صنعت برق با اشاره به جهش در تامین 
برق صنایع گفت: از ابتدای دولت 7800 
مگاوات به ظرفیت تولید کشور اضافه 
شده که بیشتر آن مربوط به نیروگاه های 

جدید است.
مصطفــی رجبــی مشــهدی، 
ســخنگوی صنعت برق در نشســت 
خبــری با اصحــاب رســانه گفت: 
وزارت نیــرو از ابتدای دولت با توجه 
به ناتــرازی تولید و مصــرف برنامه 
ریزی هایی صــورت گرفت که با دو 
اقدام، افزایش ظرفیت تولید و مدیریت 
مصرف ناترازی را پوشش دهیم.به گفته 
ســخنگوی صنعت برق برای دومین 
ســال پیاپی برق بخش های مختلف به 
ویــژه خانگی و همچنین صنایع بدون 
محدودیت و بدون خاموشی تأمین شد.

وی ادامه داد: با برنامه ریزی های 
صــورت گرفته موفق بــه تأمین برق 
صنایع بزرگ شدیم. به طوری که تا این 
لحظه 8.15 درصد رشد صنایع بزرگ 
کشور از ابتدای سال رقم خورده و این 
عدد تقریباً دو برابر متوسط رشد سالیانه 
است.رجبی مشهدی خاطر نشان کرد: 
بار پایه کشور 42 هزار مگاوات است و 
افزایش دمای 1.5 تا 2 درجه نســبت به 
ســال قبل را شاهد بودیم که هر درجه 
1800 مگاوات مصرف برق را افزایش 
داد.سخنگوی صنعت برق کشور با بیان 
این که 32 هزار مگاوات ناشی از افزایش 
مصــرف کولرها را داریــم )تعداد 20 

میلیون کولر آبی و 10 میلیون کولرگازی 
در کشــور وجود دارد.(، گفت: بار پایه 
کشور 42 هزار مگاوات است و شهریور 
بسیار گرمی را پشت سر گذاشتیم و 8.3 
درصد رشد مصرف نسبت به سال های 
قبل ثبت شد. از ابتدای خرداد نیز رشد 
3.۶ درصدی رشــد مصرف را مواجه 
بودیــم و این موضوع تقاضا را بیش از 

دوبرابر سال گذشته افزایش داد.
وی توضیــح داد: از ابتدای دولت 
7800 مگاوات به ظرفیت تولید کشور 
اضافه شده که عمده آن به نیروگاه های 
جدید مربوط می شود. 1503 مگاوات 
هم ناشی از ارتقا ظرفیت نیروگاه های 

موجود بوده اســت. رجبی مشــهدی 
اضافه کرد: نزدیک به 98۶ هزار کیلومتر 
مدار طول شــبکه های برق است و نگه 
داری و توسعه آن دشوار است. با برنامه 
ریزی های صورت گرفته مشکلات در 
زمینه مدار رفع شده و برق به خوبی در 

مدار مصرف شود.

سخنگوی صنعت برق خبر داد؛

جهش در تامین برق صنایع
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